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به کما رفته 

بگذاریم مردمی بماند!

طرز تهیه نان 

فاجعه متروپل

سردار نقدی

افسارگسیخته 

خنده حلال 

کپک زد و از بین رفت

امتحان الهی 

دکمه داشته باشد

حشمت الله فلاحت پیشه کارشناس مسائل بین الملل گفت : دو کشور ایران 
و آمریکا مســیری را طی می کنند، که تداعی کننده این است که دو طرف خود را 
برای فضای بدون برجام آماده می کنند.سیاست های ریاضتی اقتصادی که دولت 
رئیسی در پیش گرفته که سرآمد آن ها حذف ارز ترجیحی و آزادسازی قیمت ها 
بود، نشان می دهد که دولت ایران خود را برای شرایط بدون برجام آماده می کند. 
در آمریکا نیز تا قبل از این دموکرات ها به دنبال توافق بدون تایید کنگره بودند،اما 
حالا به لابی های صهیونیستی نزدیک شده اند، زیرا کمتر از شش ماه به انتخابات 

کنگره باقیمانده و این موضوع احیای برجام را بسیار دشوار کرده است.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی درخصوص سرود 
ســلام فرمانده نوشــت: آفت این اثر هنری، حکومتی کردن آن و تلاش ها و 
گزارش های مکرر دستگاه ها، برای ترویج آن است. بگذاریم مردمی بماند!متن 
توییت عزت الله ضرغامی به شــرح زیر است:سرود “سلام فرمانده” به دلیل 
اخلاص ســازندگان آن پرُ برکت شــده است. شخصاً مدل ترکی آن را بیشتر 
می پســندم. آفت این اثر هنری، حکومتی کردن آن و تلاش ها و گزارش های 

مکرر دستگاه ها، برای ترویج آن است. بگذاریم مردمی بماند!

علم الهدی گفت : امتیاز امام صادق)ع( و آموزه های ایشــان این اســت 
که آموزه های ایشان راهنما و راهبرد ما در هر موقعیت حساسی در زندگانی 
اجتماعی ما اســت؛ راهبرد امروز معیشتی ما نیز در آموزه های امام صادق)ع( 
نهفته اســت.نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: برای مثال گندم در 
زمان امام صادق)ع( گران شــد؛ ایشان یکی از افراد را فراخواندند و فرمودند 
در منزل چقدر گندم داریم و پاســخ داده شــد برای چندماه گندم داریم و امام 
فرمودند گندم ها را در بازار بفروشــید و برای هر روز نیاز از بازار تهیه کنید؛ 
با همان قیمتی که مــردم تهیه می کنند.آیت الله علم الهدی بیان کرد: همچنین 
فرمودند نان را از مخلوط گندم و جو تهیه کنید زیرا گندم گران اســت؛ این 
یک جریان منسوب به امام صادق)ع( است که یک راهبرد برای امروز ماست.

رئیــس قوه قضائیه گفت: تمام کســانی که در حادثه ریزش ســاختمان 
متروپل آبادان مســئولیتی داشتند تحت تعقیب قرار خواهند گرفت.غلامحسین 
محسنی اژه ای در جریان حضور سرزده به شهرستان پیشوا در جمع خبرنگاران با 
تسلیت حادثه متروپل آبادان که منجر به جان باختن تعدادی از هموطنان شد، اظهار 
داشت: ابعاد مختلف این حادثه باید بررسی شود و کارشناسان هم به لحاظ فنی در 
این خصوص نظر دهند اگر هر یک از دستگاه ها که مسئولیتی داشته اند و مسئولیت 
خود را انجام نداده باید تحت پیگیری قرار گیرند.وی افزود: در جریان این حادثه 
هر فردی یا هر تشکیلاتی، حتی اگر از خود قوه قضاییه باشد اگر وظایفی داشته و 
آن را انجام نداده اند باید مورد پیگیرد قرار گیرند تا چنین حوادثی دیگر تکرار نشود.

معــاون هماهنگ کننده ســپاه طی پیامی درباره اجتماع بزرگ »ســلام 
فرمانــده« در تهــران گفت: این عملیات فتح المبین و والفجر ۸ بود که تکرار 
شد.ســردار محمدرضا نقدی معاون هماهنگ کننده ســپاه پاسداران درباره 

اجتماع عظیم »سلام فرمانده« تهران پیامی صادر کرد.

ســید احمد خاتمی روز جمعه در آیین سالروز شهادت امام صادق)ع( در 
مدرســه علمیه آیت الله خویی مشــهد گفت : رییس جمهور گفت آبروی خود 
را کف دســت گذاشــتم تا یارانه ها مردمی شود. وی ادامه داد: کسی نیست که از 
گرانی های افسارگسیخته در رنج نباشد اما خدمتگزاران را دلسوز می دانیم، این 
مردمی شدن یارانه ها سخت است اما ان شاء الله این برُهه تمام شود و با موفقیت 

به پایان خود برسد.

سید محمدرضا خوشــرو مدیر شبکه نسیم در دیدار با حجت الاسلام 
ســیدمحمد  ســعیدی تولیت حرم حضرت معصومه )س( و امام جمعه قم، 
بــا بیان اینکه ما در تولید محتوای مبتنی بر مبانی دینی در عرصه ســرگرمی 
و تفریح ضعف هایی داریم، بیان کرد: باتوجه به اهمیت حوزه ســرگرمی و 
تفریح یکی از چالش های مهم این حوزه رعایت مرز میان سرگرمی و لهو و 
لعب است.وی ادامه داد: ما به دنبال این هستیم که مولفه های انقلاب اسلامی 
را در قالب های متفاوت به مردم عرضه کنیم و در همین راستا در سالروز میلاد 
حضرت معصومه )س( و روز دختر برنامه »خندوانه« با حضور دختران برگزار 
می شود و ارزشمند بودن دختران در جامعه و نقش موثر آنان بازنمایی خواهد 
شــد. خوشــرو در پایان با بیان اینکه ما به دنبال ترویج خنده حلال در جامعه 
هستیم، گفت: طیف گسترده ای از طنزپردازان کشور را دعوت کرده ایم تا یک 
فضای جدید در زمینه خنده و تفریح در شبکه نسیم داشته باشیم و سعی ما بر 
این است که برنامه های شبکه برای همه اقشار جامعه جذاب و پرمحتوا باشد.

عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای اســلامی در مورد تغییر 
سیاســت ارز ترجیحی دولت گفت: با اختصاص ارز ترجیحی ۱۵۰ هزار تن 
نهاده دامی در بنادر کپک زد و از بین رفت. ذبیح الله اعظمی ساردوئی در مورد 
تغییر سیاست ارز ترجیحی و ساماندهی یارانه ها گفت: دولت تغییر سیاست 
ارز ترجیحی را به خاطر فساد و رانت در دستور کار قرار داده است در گذشته 
افــرادی بــا امضاهای طلایی تمام نهاده های دامی را با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد 
کشــور می کردند و در بازار با قیمت بالاتری به دســت مردم می رسید. عضو 
کمیســیون کشاورزی مجلس گفت: با اختصاص ارز ترجیحی ۱۵۰ هزار تن 
نهاده دامی در بنادر کپک زد و از بین رفت اگر این نهادها با نرخ آزاد خریداری 
می شد قطعا این اتفاق نمی افتاد و اینگونه سرمایه های کشور از بین نمی رفت.

صدیقی خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به مسئله حذف ارز ترجیحی، 
گفت: این یک امتحان الهی برای مردم و مســئولین و قوه قضائیه و نیرو های 
مســلح است که ۴۳ سال قربانی دادند و خون شهیدانشان هنوز خشک نشده 
است. ما برای خون ها با دنیا معامله نمی کنیم و یک تار موی این ها با زندگی 

اشرافی قابل معاوضه نیست. این امتحان بزرگی است.

ســید مجید امامی، دبیر شــورای فرهنگ عمومی کشــور در نشست با 
خبرنگاران در ساری افزود : متاسفانه به دلیل مشکلاتی که در تولید و دسترسی 
به پوشــاک ارزان مبتنی بر شــاخص های حجاب و عفاف وجود دارد ، سوء 
استفاده هایی از طریق واردات پوشاک صورت می گیرد که سبب شد تا مقوله 
عفاف وحجاب به صورت افراط و تفریط در پوشش به انحراف کشیده شود. 
وی از ابلاغ دســتورالعمل پوشــاک بانوان از طراحی گرفته تا تولید، توزیع و 
ویترین چینی خبر داد و افزود : اکنون یک قانون مشخص و واحد وجود دارد 
که طبق آن مانتوهایی که قد آنها تا بالای زانو باشد ممنوع است و جلوی مانتوها 

باید روی هم بیاید و دکمه داشته باشد.

اخبار ویژه ... معاون اول رئیس جمهور:

فساد گسترده ای در حادثه متروپل
 رخ داده است

سرویس سیاسی- محمد مخبر در گفت وگویی 
اظهار داشــت: بعد از این اتفــاق تلخ، رئیس جمهور 
دستورات مکرر و مؤکدی برای رسیدگی به ابعاد حادثه 
و مقصران آن صادر کرد و هم اکنون هم همه امکانات 
دولت برای رسیدگی به حادثه دیدگان بسیج شده است.
وی افزود: من نیز امروز از همه مناطق محل حادثه 
بازدید کردم؛ وزیر کشــور، استاندار خوزستان و همه 
مسؤولان استانی و کشــوری هم به صورت فعال در 
صحنه حضور دارند. معاون اول رئیس جمهور با بیان 
اینکه این حادثه تاکنون ۳۷ مصدوم و ۲۴ فوتی داشــته 
اســت،   گفت: احتمال وجود افراد دیگری در زیر آوار 
که فوت شده یا زنده باشند، همچنان وجود دارد و در 
حال تلاش هستیم و امیدواریم که ظرف یکی دو روز 
آینده تکلیف کار معلوم شود. مخبر در عین حال تأکید 
کرد:  کار امدادرسانی بسیار پیچیده است و این حادثه هم 
قابل قیاس با حادثه پلاسکو نیست، چرا که محل حادثه 
در بافت مسکونی قرار دارد و کار سخت است. وی با 
بیان اینکه در این رابطه فساد گسترده ای بین سازنده بنا، 
پیمانکار، ناظر و دســتگاه های ارائه دهنده مجوز اتفاق 
افتاده؛ تصریح کرد:  باید طوری به این مسأله رسیدگی 
شود که دیگر تکرار نشود، چرا که مردم را جریحه دار 
کرده است. معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد:  
ساختمان های مشابهی در این منطقه و در سطح کشور 
وجود دارد که باید به وضعیت آنها رسیدگی شود و این 
کار هم انجام خواهد شد و تیمی با دستور رئیس جمهور 

مشغول بررسی این مسأله شده اند.
تیــم حقیقت یاب تا حصول نتیجه نهایی 

حادثه آبادان به فعالیت خود ادامه دهد
معاون اول رئیس جمهور گفت: تیم حقیقت یاب 
تا حصول نتیجه نهایی و بررســی ابعاد مختلف حادثه 

آبادان بدون هیچ اغماض به فعالیت خود ادامه دهد.
محمد مخبر در جلسه مرکز فرماندهی عملیات 
بحــران حادثه که با حضور وزیر کشــور، اســتاندار 
خوزســتان، رییس جمعیت هلال احمر و مسوولان 
مربوطه برگزار شد، ضمن قدردانی از همه دستگاه های 
خدمت رســان، امدادگران، آتش نشــانی و نیروهای 
مردمــی تاکید کرد: باید همه دســتگاه ها با تمام توان 
و بســیج همه نیروها و امکانات و تجهیزات عملیات 
آواربرداری این حادثه دلخراش را تســریع بخشــند.

وی با بیان اینکه طبق گزارش ها و بازدید میدانی هیچ 
گونه کمبود تجهیــزات وجود ندارد و دولت آمادگی 
دارد در صورت نیاز بیشــتر سایر ظرفیت های خود و 
سایر دستگاه های کشور را بکار گیرد، خاطرنشان کرد: 
همکاری و حضور به موقع در راستای کمک به آسیب 
دیــدگان حوادث طبیعی و موضوع این چنینی به یک 
رویکرد در دولت و کشور تبدیل شده و البته اولویت ما 
همواره تلاش برای پیشگیری از این وقایع تلخ است.

معاون اول رئیــس جمهور همچنین با تاکید بر 
ایــن که با تمام مقصــران این حادثه و بخش هایی که 
در انجام امور نظارتی و صدور مجوزهای ســاخت و 
ســاز این مجموعه اهمال و یا خطا کرده اند، برخورد 
شــدید خواهد شــد، تصریح کرد: با تشــکیل یک 
کارگروه کارشناسی در دولت و دستگاه های مربوطه 
دستورالعملی برای نظارت و شناسایی ساختمان های 
پرخطر در کشور به منظور تخلیه سریع و یا ایمن سازی 
آنها و تهیه و تدوین می شود.  مخبر از ساکنان و اصناف 
همجوار با ســاختمان متروپل خواست که نگرانی از 
بابت ضررهای مالی این حادثه نداشته باشند و همکاری 

لازم  را با دســتگاهای امدادی و خدماتی انجام دهند تا 
عملیات جســت و جو، آواربرداری و خاکبرداری از 
این منطقه با دقت به پایان برســد. وی از وزیر کشــور 
خواســت تا تیم حقیقت یاب تا حصول نتیجه نهایی 
و بررســی ابعاد مختلف این پرونده بدون هیچگونه 
اغمــاض به فعالیت خود ادامه دهد. معاون اول رئیس 
جمهور همچنین ضمن تسلیت مجدد به خانواده های 
جانباختگان حادثه ریزش ساختمان متروپل در آبادان 
تاکید کرد که دولت در کنار این عزیزان اســت و برای 
رســیدگی به تمام ابعاد پرونده خاطیان و مقصران این 
حادثه از هیچ تلاشــی فروگذار نخواهد کرد. مخبر در 
ابتدای ســخنان خود با اشاره به حس ولایت مداری و 
عشــق خالصانه و عمیق مردم استان خوزستان بویژه 
خرمشــهر و آبادان به ائمه اطهار گفت: مردم این خطه 
در هشت سال دفاع مقدس دفاع جانانه ای از کشور و 
انقلاب داشــتند و ما هم وظیفه داریم تا آخرین لحظه 
در کنــار مردم خونگرم این منطقه برای کاهش آلام و 
دردهای آنان پس از این حادثه دلخراش و رسیدگی به 

پرونده مقصران حضور داشته باشیم.

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه در حادثه متروپل آبادان فساد گسترده ای بین سازنده بنا، پیمانکار، ناظر و دستگاه های ارائه دهنده
 مجوز اتفاق افتاده است، گفت: باید طوری به مسأله رسیدگی شود که دیگر تکرار نشود.

 مخبر از ساکنان و اصناف همجوار با ساختمان متروپل خواست که نگرانی از بابت ضررهای 
مالی این حادثه نداشته باشند و همکاری لازم  را با دستگاهای امدادی و خدماتی انجام دهند 
تا عملیات جســت و جو، آواربــرداری و خاکبرداری از این منطقه با دقت به پایان برســد.

برنامه ریزی مراسم، قبل از فاجعه متروپل آبادان انجام شده بود. با این حال 
جا داشت بعد از حادثه مرگبار آبادان که کشور در غم و ماتم بود، مراسم را لغو 

یا به زمان دیگری موکول کنند.
پنجشنبه گذشته ، اجتماع "سلام فرمانده" در استادیوم آزادی تهران برگزار 

شد. در این باره نکاتی به ذهن متبادر می شود:
۱ - برنامه ریزی مراسم، قبل از فاجعه متروپل آبادان انجام شده بود. با این 
حال جا داشت بعد از حادثه مرگبار آبادان که کشور در غم و ماتم بود، مراسم را 
لغو یا به زمان دیگری موکول کنند. مناسبت و مناسک مذهبی خاصی هم مانند 

نماز عید فطر نبود که بگویند نمی شود جابجا کرد.
این که در گوشه ای از کشور، عده ای از هموطنان مان زیر آوار مانده باشند 
و هر روز جسد بیرون بیاید و خانواده ها با چشمان گریان و دل های نگران در 
جســت و جوی عزیزان شان باشــند و درست همزمان با آن، در پایتخت، عده 
ای دور هم جمع شــوند و آهنگ بزنند و ســرود بخوانند و پرچم تکان دهند و 
دست بزنند و هورا بکشند و بوق بنوازند، نه با فرهنگ ایرانی همخوانی دارد و 

نه با آموزه های دینی. 
بی توجهی مطلق به آنچه در آبادان رخ داد، به هیچ روی شایســته نبود. به 
راســتی آیا برگزاری چنین مراسمی همزمان با روزهای فروریختن پلاسکو در 

تهران، حتی قابل تصور بود؟
بهتر است برگزار کنندگان، خود را پشت نام مبارک امام زمان )عج( پنهان 
نکنند و با ادعاهایی از جمله این که جمع شــده بودند تا فقط شــعری درباره آن 
حضرت بخوانند، تجمع را خالی از شــور و شادی جلوه ندهند که فیلم هایش 
در دســترس همه اســت؛ اتفاقا فارغ از بحث آبادان، این شادی و هیجان و حال 
خوب از نقاط قوت این مراســم بود و ای کاش همیشــه، همه مردم ایران و از 
جمله شرکت کنندگان در این مراسم، همیشه و همه جا این گونه شاد و با نشاط 

و پر انرژی باشند.
۲ - این همایش چه دســتاوردی داشــت؟ آیا می خواستند بگویند نظام و 
انقلاب این همه حامی دارد؟ این که تحصیل حاصل اســت و مگر همین ۴ ماه 
قبل در راهپیمایی ۲۲ بهمن، نه فقط در تهران که در کل کشور، افراد بیشتری در 

حمایت از نظام به خیابان ها نیامده بودند؟ 
تنها حاصل این گردهمایی می تواند این باشــد که عده ای از شــهروندان 
تهرانــی، یک عصــر دلپذیر را با ترانه مورد علاقه شــان گذراندند که به نظرم 
دستاورد بزرگی است و همه شهروندان حق دارند از فضاهای عمومی شهرشان 
و نیز از هنر مورد علاقه شان لذت ببرند، خاصه آن که با خانواده هایشان همراه 

باشند. 
۳ - این که دهها هزار شــهروند ســاعات خوشی را کنار هم گذراندند و 
حال شان خوب بود، اساساً عالی است. فقط یک سوال می ماند و آن این که آیا 
امکانات حاضر برای همه شهروندان نیز فراهم است و مثلًا استادیوم آزادی را 
به همین شکل در اختیار خوانندگان دیگر و هواداران شان قرار می دهند تا آنها 
هم عصر را کنار هم خوش باشــند؟ یا فقط باید ابوذر روحی )خواننده ســلام 

فرمانده( گوش کنند؟ 
و مگر نه این است که امکانات عمومی متعلق به همه است؟

۴ - حالا که گردهمایی برگزار شــد، چرا برخلاف سیاست رسمی همان 
نظامی که به حمایت اش برخاســته اند هم شعر و شعار می گویند؟ مگر نه این 
است که سیاست نظام و دولت مطلوب اکثر حاضران در استادیوم آزادی، تنش 

زدایی از روابط ایران و عربستان است و دو کشور در حال مذاکره اند؟ 
جالب اینجاست که تلویزیون هم این شعرخوانی را پخش زنده می کرد:

در حمله ما یک اثر از دیو نماند 
یک خانه سالم به تلاویو نماند

این آل سعود ، آینه مکر یهود است
چون روز فرج مهلکه آل سعود است

آن روز که مکه شود آزاد چه زود است
این ها نفس آخر این آل سعود است

این که عده ای می خواهند روابط ایران با دنیا همیشه تنش آلود باشد، اینک 
نه گزاره ای محل بحث، که امری قطعی است و برای این کار فرقی نمی کند که 

سفارت آتش بزنند یا شعر بسازند؛ مهم تخریب روابط است.
۵ - مسوولان محترم بدانند و آگاه باشند که هر چند استفاده از هنر در تبلیغ 
انقلاب و نظام، ارزشمند است اما هیچ چیز جای کارآمدی را نمی گیرد. برگزاری 
گردهمایی هایی مانند سلام فرمانده، در شرایطی که مشکلات معیشتی مردم رو 

به تزاید است، ای بسا اثر عکس نیز بگذارد.
خطاب به مســوولان باید گفت که شما کار اصلی تان را که بهبود شرایط 
زندگی مردم ایران است انجام دهید، خود مردم به طور خودجوش، بسیار بهتر از 
سلام فرماندهی را که شما تولید کرده اید می سرایند و با جان و دل می خوانند... 

و مگر در طول ۸ سال دفاع مقدس ندیدید؟!

سرود سلام فرمانده این روزها به معروف ترین و جنجالی ترین سرود در 
بین موافقان و مخالفان تبدیل شده تا جایی که همه به نوعی از ملودی آن استفاده 
می کنند، در همین رابطه روز پنجشــنبه همایشی بزرگ در ورزشگاه آزادی با 
حضور بیش از ۷۰ هزار نفر اعم از مرد و زن در کنار هم و فرزندانشان برگزار 
شد، همایشی که اگرچه به چند دلیل مهم و عمده مورد انتقاد است اما همزمان 
می توان آن را به فال نیک هم گرفت و چند نکته را در مورد ابعاد مثبت اش به 

متولیان فرهنگی متذکر شد.
محمد صادقی: سرود سلام فرمانده این روزها به معروف ترین و جنجالی 
ترین سرود در بین موافقان و مخالفان تبدیل شده تا جایی که همه به نوعی از 
ملودی آن اســتفاده می کنند، در همین رابطه روز پنجشنبه همایشی بزرگ در 
ورزشــگاه آزادی بــا حضور بیش از ۷۰ هــزار نفر اعم از مرد و زن در کنار هم 
و فرزندانشــان برگزار شد، همایشی که اگرچه به چند دلیل مهم و عمده مورد 
انتقاد است اما همزمان می توان آن را به فال نیک هم گرفت و چند نکته را در 
مورد ابعاد مثبت اش به متولیان فرهنگی متذکر شد. اول از همه مهم ترین انتقاد 
در رابطه با زمان برگزاری این مراســم بود که به نوعی با کج ســلیقگی انتخاب 
شد، برگزاری جشن در شب شهادت امام جعفر صادق)ع( خود به اندازه کافی 
باعث تعجب و سوال بود چه رسد به اینکه بدانیم این روزها کشور درگیر یک 
غم بزرگ دیگر است. طی روزهای اخیر در شرایطی که مردم آبادان در غم از 
دست دادن سوگ عزیزان خود در حادثه ریزش برج متروپل به سوگ نشسته اند 
و کمترین و به حق ترین خواسته شان اعلام عزای عمومی در کشور بوده نه تنها 
شاهد چنین اتفاقی نبودند بلکه همزمان با این غم باید شاهد برگزاری جشنی 
بزرگ در پایتخت باشــند، کاش این بدسلیقی صورت نمی گرفت و به احترام 
این عزیزان هم که شده برگزاری این همایش به زمان دیگری موکول می شد. 
از این انتقاد که بگذریم اما برگزاری چنین جشــنی در اســتادیومی که به 
ندرت زنان و خانواده ها را در خود دیده جای خوشــحالی دارد، خدا رو شکر 
که بالاخره گویا زیرساخت های لازم در ورزشگاه برای حضور زنان و خانواده 
ها فراهم شــده و انشــاالله از بازی های بعدی فوتبال شاهد حضور حداکثری 
خانواده ها باشیم، همه به وضوح دیدیم که با حضور زنان و مردان در کنار هم 
و جشــن و شادی نه زمین به آسمان رسید و نه آسمان به زمین آمد! دوم بحث 
اهمیت جشن، شادی نشاط و موسیقی است که گویا بالاخره متولیان فرهنگی 
ما به ضریب نفوذ آن پی بردند، وقتی چنین شور و شعفی را می توان به واسطه 
سرود و موسیقی و جشن ایجاد کرد چرا گاه و بی گاه جلوی چنین چیزهایی 
را می گیریم، کاش این بار نشان دهیم که واقعا به این مسائل پی برده ایم و فقط 

به دنبال استفاده ابزاری از آنها نیستیم.

اجتماع »سلام فرمانده« و 5 انتقاد 
تأمل برانگیز

سلام فرمانده »جشنى خوب« 
در »زمانى بد« 

میرزایی نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی:

»طرح شفافیت« تصویب شده از طرح اصلاح شده مجلس دهم 
محدودتر است

بدری نماینده مجلس شورای اسلامی:

توجه بیشتر به قوانین موازی داشته باشیم

سرویس سیاسی- یک نماینده پیشین مجلس 
شــورای اســلامی گفت: چیزی که امروز با عنوان 
»شــفافیت قوای ســه گانه، نهادها و دستگاه های 
اجرایی« در مجلس به تصویب رسیده است از طرح 

اصلاح شده مجلس دهم محدودتر است.
جــلال میرزایی، درباره انتقــادات موجود به 
طرح »شفافیت قوای سه گانه و نهادها و دستگاه های 
اجرایی« که در مجلس شورای اسلامی بررسی و به 
تصویب رســید و عدم اقناعی که برای این طرح در 
افکار عمومی شکل گرفته است، گفت: زمانی فشار 
روی مجلس دهم در ارتباط با اینکه آرای نمایندگان 
در ارتباط با طرح ها و لوایح شــفاف شود زیاد شد. 
در آن ایــام ابتدا تعدادی از نمایندگان آمدند طرحی 
را تدویــن کردند که به نوعی در راســتای برآوردن 

خواست مخالفان مجلس دهم بود.
این نماینده پیشــین مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشــان کرد: به اعتقاد من چنین فشاری برای 

 »TFA« ایــن بود که در آن روزها لوایح » پالرمو« و
در دســتور کار مجلس بود و یک جریانی در کشور 
با تصویب این لوایح مخالف بود و علیه شــان گام 
برمی داشــت؛ اما تصمیم اکثریت مجلس بر این بود 
که تصویب شــوند و به نوعی نظر بیشتر نمایندگان 
بــا دولت نزدیک بود تا برای برون رفت از وضعیت 
موجود کاری کنیم که بانک های ایران در لیست سیاه 
»FATF« قرار نگیرند و سیســتم مالی ایران دچار 
مشکل نشود. اعتقاد بر این بود که تصویب این لوایح 

منافع اش از زیانی که دارد، بیشتر است.
 »TFA« وی یادآور شد: در حالی که »پالرمو« و
در دستور کار مجلس قرار داشت، عده ای از مخالفان 
مجلس در بیرون از آن شروع کردند به اعمال فشار 
برای این که آرای نمایندگان درخصوص این لوایح 
شفاف شــود. ابتدا تعدادی از نمایندگان آمدند در 
این راســتا یک طرحــی را تدوین کردند به »عنوان 
شفافیت آرای نمایندگان« یک عده ای هم همراهی 
کردند اما بعدش متوجه شدند که نباید تصویب شود. 
انتقاداتی نسبت به این طرح همان زمان مجلس دهم 
وجود داشت که سرانجام بازنگری هایی در این طرح 
صورت گرفت و قرار شــد این شفافیت منحصر به 
مجلس نباشد. به خاطر دارم آن زمان بعضی ها بیان 
کردند اگر قرار اســت مجلس شــفاف شــود چرا 
مذاکرات هیات دولت و مجمع تشخیص مصلحت 
شفاف نباشد؟ بنابراین در طرح اصلاحاتی صورت 
گرفت و به سایر نهادها و مراکز تصمیم گیری تعمیم 
داده شد اما در نهایت به جایی نرسید.  میرزایی افزود: 
هنگام انتخابات مجلس جدید کســانی که مخالف 
مجلس دهم بودند دولت آمدند وعده  دادند که اگر 
به مجلس برسند طرح شفافیت را سریع تصویب و 
مذاکرات مجلس را شفاف می کنند تا مردم در جریان 

آرا و نظــرات نمایندگان باشــند و حتی بیان کردند 
کمیســیون های تخصصی مجلس هم شــامل  این 
طرح خواهد شد اما به مرور متوجه شدند این  گونه 
پیش رفتن مشکلاتی برای روند تصمیم گیری ها در 
مجلــس به وجود می آورد؛ لــذا آمدند همان طرح 
اصلاح شده مجلس دهم را در دستور کار قرار دادند 

و تصویبش کردند. 
وی تاکیــد کرد: معتقدم چیــزی که امروز در 
مجلس با عنوان طرح »شــفافیت قوای ســه گانه و 
نهادها و دستگاه های اجرایی« تصویب شده با چیزی 
که مورد مطالبه بود، تفاوت دارد و انتظاراتی که برخی 
از جریان ها به دنبالش بودند مبنی بر این که مذاکرات 
مجلس شورای اسلامی، مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، شورای نگهبان و سایر نهادها و سازمان شفاف 
شود را برآورد نخواهد کرد و باید بگویم این چیزی 
کــه امروز با عنوان »طرح شــفافیت« در مجلس به 
تصویب رســیده از طرح اصلاح شده مجلس دهم 

محدودتر است.
این نماینده پیشــین مجلس شورای اسلامی 
درباره این که آیا شورای نگهبان با این طرح موافقت 
خواهد کرد، گفت: مســئله ای که وجود دارد جایی 
مانند مجمع تشخیص مصلحت نظام است، در این 
مدت هم جایی مشاهده نکرده ام یکی از حقوق دانان 
شورای نگهبان یا یکی از اساتید حقوق دانشگاهی 
کشــور درباره »شفافیت قوای ســه گانه و نهادها و 
دســتگاه های اجرایی« نظر دهنــد و بگویند طرح 
خوبی است و حمایت کنند. هنگامی که طرحی نه 
از حمایت مســئولان و افراد تصمیم گیر در نهادها 
برخوردار و نه حمایت فعالان مدنی، نخبگان سیاسی 
و حقوقی کشور را به دنبال دارد، مشخص است بعد 

از تصویب با اقبال چندانی روبه رو نشود.

سرویس سیاسی- نماینده مردم 
اردبیل در مجلس شورای اسلامی گفت: 
برخی قوانین موازی یا متناقض یکدیگر 
هستند و مجلس باید دقت بیشتری در 
این باره داشــته باشــد. صدیف بدری 
نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای 
اسلامی ، در رابطه با نقاط ضعف و قوت 
مجلس یازدهم و عملکرد نمایندگان در 
اتخاذ تصمیمات برجسته و اثرگذار آن، 
گفت: به نظر من اینکه یک روز در هفته 
بــه صورت منظم برای نظارت مجلس 
در نظر گرفته شــد، یکی از تصمیمات 

خوبی است که نمایندگان برای تقویت 
حوزه نظارتی اتخاذ کردند. وی افزود: 
همچنین برخی از قوانینی که به صورت 
طرح به مجلس آمــد، همچون قانون 
حمایــت تولید دانش بنیان که اخیراً نیز 
ابلاغ شــد از اقدامات برجسته مجلس 
به شــمار می رود. نماینده مردم اردبیل 
در مجلــس تصریح کرد: علاوه بر این، 
قانون تســهیل گری صدور مجوزهای 
کســب و کار نیز قانون دیگری بود که 
علیرغم چالش ها و رفت و برگشت های 
زیادی که با شورای نگهبان داشتیم، برگ 

ارزنده ای از کارنامه مجلس بوده است. 
این قانون که مجلــس یازدهم آن را به 
تصویب رســاند، می توانــد در بحث 
رقابت پذیری، شفاف ســازی و تسهیل 
صدور کسب و کارهایی که مجوزهای 
ثبت محور نیــاز دارند، اثــرات مثبت 
بسیاری داشته باشد. این موارد برخی از 
اقدامات خوب مجلس یازدهم در یک 
سال اخیر بوده است. بدری تاکید کرد: 
البته طبیعتاً تقویت قوه نظارتی مجلس 
بیش از گذشــته باید مورد توجه قرار 
بگیرد. همچنیــن برنامه ریزی دقیق تر 

و منســجم تری برای تنقیح قوانین باید 
مدنظر باشد و مجلس باید در این زمینه 
دقت بیشــتری اتخاذ کند. وی گفت: 
قوانین متعددی در حوزه های مختلفی 
داریم، اما برخی از آنها موازی هســتند، 
برخی دیگر ناقض یکدیگر هســتند یا 
بــا هم تعارض دارند. در رابطه با چنین 
موارد مجلس شــورای اســلامی باید 
توجهی بیشتری نسبت به گذشته داشته 
باشــد، چراکه با توجه به سال گذشته 
به نظر می رســد در این زمینه جای کار 

زیادی وجود دارد.
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